
در محل سالن امام  32/60/4231دولت و بخش خصوصی روز دوشنبه مورخ  یدومین جلسه شورای گفتگو      

 تشکیل گردید.قم استانداری  )ع(جواد

ضمن خیر مقدم و عرض تسلیت به مناسبت شهادت امام محمد  ریاست محترم اتاق بازرگانی آقای خاکیابتدا 

تقی)ع( ابراز امیدواری نمودند که با حضور جناب آقای صادقی استاندار محترم بتوانیم مشکلات موجود در امر 

 تولید و صادرات واحدهای صنعتی را برطرف نماییم.

 بیمه -2بانکها  -3مالیاتها  -4:تنددر حال حاضر واحد های صنعتی با سه مشکل اصلی و اساسی مواجه هس

مین مینماید و رکود موجود أبا توجه به اینکه دولت بیش از نیمی از بودجه سالیانه خود را از محل مالیاتها ت -4

مد سالیانه آباید اداره کل امور مالیاتی با این دید به اخذ مالیات از تولید کننده نگاه نماید که در ،در بازار

افته نه اینکه طبق بخشنامه دولت چند درصد باید اخذ مالیات افزایش یابد، و موضوع واحد صنفی کاهش ی

یید دفاتر مالی واحدها میباشد به عنوان مثال اگر واحدی به اشتباه و سهل انگاری مبلغی از أدیگر عدم ت

باعث عدم  فروش در دفاتر مالی خود ثبت ننماید با جرایم بسیار سنگینی مواجه خواهد شد که این موضوع

 .می شودسرمایه گذاری و خروج واحدهای تولیدی از استان 

ن آ به تولیدکننده تسهیلات ارائه میدهد و در قبال %31عامل با ارائه تسهیلات با نرخ سود اسمی  یبانکها -3

وام گیرنده با جرایم سنگین خیر در پرداخت أند و در صورت ت( اخذ مینماییقه ملکی ) ملک مسکونیوث

با قای رضوی و بانک مرکزی بعضی از بانکها که طی مکاتبات و جلسات با جناب آ خواهد شدمواجه 

لات جرائم را میبخشند ولی بعضی دیگر هرگز جرائم را نمیبخشند و اگر پرداخت یدریافت اصل مبلغ تسه

              نشود ملکهایی که به عنوان وثیقه در رهن بانک میباشند را تصرف و به مزایده میگذارند.     

واحدهایی که دارای طرح توسعه ، صادرات و یا طلب  ،بانک مرکزی طی بخشنامه شش بندی به بانکهای عامل

 نمایند. مینرا مجاز به دریافت تسهیلات نموده است که البته تمام بانکها این بخشنامه را اجرا  هستند از دولت 



معدن و تجارت، اتاق بازرگانی و  ،مایندگان استانداری، صنعتکمیته تسهیل بانکها با حضور ن 31از ابتدای سال 

تا واحد تولیدی بتواند از شود بانکها تشکیل شده که سعی شده مشکلات اکثر واحدها در این کمیته برطرف 

 بحران خارج و دوباره به چرخه تولید بازگردد.

 حد تولیدی زنده بماند.بخشید تا واجرایمی که از سالهای گذشته میباشد را  بیمه چگونه میتواندر مبحث  -2

واحد تولیدی در استان قم دارم  46: با توجه به اینکه اینجانب عضو  هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی آقای مقدم

و تمام این واحدها صادراتی میباشند باید بگویم که کار به جایی رسیده که تصمیم به تعطیلی واحدها گرفته ایم. 

مالیات و  میلیارد تومان 8که اولین شرکت به نام کیمیا پلی استر قم از طرف اداره مالیات بر ارزش افزوده حدود 

مهر ماه خواهد شد و برای ی ن از ابتداآحل نمودن و منجریمه برایش بریده اند که همین امر باعث تعطیلی 

رسان میلیارد تومان مالیات بریده اند در صورتی که من در تمام شرکتهایم از حساب 44واحدی دیگر حدودا 

 یباشد این جرائم واقعا بی معنی میباشد.م خرید ها و فروشهای من شفاف مرسمی استفاده مینمایم و تما

: چرا در ارزش افزوده ممیزها سلیقه ای عمل مینمایند؟ در ریاست انجمن موتور سیکلت سازان آقای حجازی

کلیه تولید کنندگان موظف گردیدند که  36خصوص پلاک نمودن موتور سیکلت طی بخشنامه دولت در سال 

میلیون تومان بابت این امر به مرکز  36نمایند که در همان سال مبلغ خانه پلاک کارموتور سیکلت را در محل 

واقع هیچ  شماره گزاری راهنمایی و رانندگی واریز نموده ام و از خریدار خود همین مبلغ را اخذ نموده ام در

یارد تومان میل 5/4ن مبلغ آ ن مالیات تعلق بگیرد ولی اکنون با جریمهآمدی برای واحد تولیدی نداشته که به آدر

 شده است.

موضوع دیگر اینکه در کارگروه مالیاتی همان ممیز دوباره پرونده را بررسی مینماید در صورتی که درخواست 

داریم فرد بررسی کننده تغییر یابد چون ایشان اگر نظر به مساعدت داشتند قبل از جلسه کارگروه انجام می 

 دادند.



دفاتر را بررسی مینماید که اگر اشتباهی بود شامل جریمه های میلیاردی سال اداره ارزش افزوده  7چرا بعد از 

 خیر در پرداخت نخواهد شد.أشود در صورتی که اگر در همان سال بررسی شود شامل جریمه ت

ا بعد از بررسی مبلغ وام را که به عنوان بد حسابی میباشد اخذ مینمایند ت %0چرا بانکها از متقاضیان خوش حساب 

 بازگردانده شود.  دوباره

هزار یورو را مسدود نموده به این دلیل که مقداری از این مبلغ را کارمند بانک به اشتباه  466بانک ملت مبلغ 

 برای متقاضی ارز خریداری نموده است.

 ابراهیمی ریاست صنایع همگن سنگ:  یآقا

قانون ارزش افزوده قانون شفافیت خرید و  .واحد سنگبری در کل کشور تعطیل بود 0666داد شش روز تع

قانون اساسی اصلاح این قانون به کمیسیون اقتصادی   85بر اساس اصل  ن در دفاتر میباشد.آفروش و ثبت 

 .مجلس محول گردید 

برای اجرای این قانون باید زیر ساخت داشته باشیم چرا دولت به تعهدات خود جهت مجهز نمودن پایانه های  

 ؟ننمودصندوقهای الکترونیکی عمل فروش به 

 ن را پرداخت نماید.آجریمه  %275چرا اگر واحد تولیدی به هر دلیلی مالیات بر ارزش افزوده را اخذ ننماید باید 

 آقای پیشوایی ریاست انجمن مدیران صنایع:

ه ارائ % 31با نرخ تسهیلات دریافتی را بانک عامل مسدود مینماید و تسهیلات  % 45طبق ابلاغیه بانک مرکزی 

 مشکل ساز میباشد. برای واحدهای تولیدی واقعاً  % 26میشود که در مجموع تسهیلات با نرخ سود  



در خصوص کارهای سخت و زیان آور فقط افراد با تجربه و کاردان از سیستم خارج میشود و البته به صورت 

مد های آمیشوند که این امر باعث کاهش در پنهانی در واحد دیگری بدون پرداخت حق بیمه مشغول به فعالیت

 دولت خواهد شد.

ساله اینجانب  35سابقه  خواهد بود.مشکل ساز  استشفاف  مالیشانتراسیستم مالیات ایران برای افرادی که دف

 جرایم بخشیده خواهد شد. پرداخت پرونده را عقب بیاندازد سال 46نشان میدهد که اگر واحدی بتواند 

نفر از ممیزهای کل این اداره  46مالیاتی قم با مشکل نیروی انسانی با تجربه مواجه است که اگر اداره امور 

ضمناً باید مشکل اصلی بررسی  جابجا شوند کل فرآیند بررسی پرونده مودی ها با مشکل مواجه خواهد شد .

 نده ها به روز باشند.دفاتر را که بعد از چندین سال بررسی می شود برطرف نمود به صورتی که تمام پرو

 آقای آقاجانی عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی:

نیز سه واحد دیگر تعطیل  31خر سال آاینجانب تعطیل شده است و تا  یاز سال گذشته تا کنون دو واحد تولید

اید طی مشکل اصلی تولیدکنندگان قوانین خلق الساعه در امر تولید، مالیات و صادرات میباشد. ب شد.خواهند 

اکنون مردم  جلساتی قانون ارزش افزوده به نحوی اصلاح شود تا از تعطیلی واحدهای صنعتی جلوگیری نماید.

به همین دلیل در حال جمع  اخذ مینماید. یتاینگونه فکر میکنند که اداره امور مالیاتی، مالیاتهای اضافه بر واقع

 وری دستگاههای پوز خود هستند.آ

 انجمن صنایع فلزی و ریخته گری:آقای مغانلو ریاست 

در لیست سیاه نبوده باشد ولی بعد از مدتی به این لیست  فروشندهمکرر اگر در زمان فروش  403چرا در ماده 

 مگر قانون عطف به ما سبق می شود؟ شامل جریمه خواهد شد. خریداراضافه شود 



یید نمیشود در أول میشود ولی در ارزش افزوده تمد قبآاکنون در اداره امور مالیاتی قم دفاتر در مالیات بر در

کل صادرات استان را داشته ولی  %46. شرکت شکوه مس قم که زیر مجموعه یک سازمان میباشد صورتی

 اکنون یک درصد صادرات را دارا میباشد.

 قای محمدی کاشانی عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی:آ

مشکل ارائه فاکتور جهت عقود اسلامی برای اخذ تسهیلات از بانکها را  برای اینکه این جلسه مصوبه داشته باشد

 برطرف نماییم و مساعدت بانکها جهت تمدید این تسهیلات برای رونق واحدهای تولیدی است.

 آقای فرهانی خانه صنعت استان:

ول پیگیری این دوستان تمام مسائل و مشکلات را بیان نمودند از استاندار محترم خواهشمندم شخصی را مسئ

 مسائل قرار دهند.

 تحمیلی. -3راهبردی.  -4آقای حاج حسینی: مشکلات تولید دو نوع میباشد: 

تولید کنندگان با حضور در این جلسات و عنوان مسائل و مشکلات خود به مدیران اجرایی امید به برطرف شدن 

 ه نوعی قانونی جلوه میدهند.نها دارند اما مدیران با قوانین و بخشنامه ها تمام مشکلات را بآ

ند که تولید دبه من فهمانبندی در خصوص حمایت از تولیدکننده وجود ندارد. مدیران دولتی  در قانون ماده و یا

 کننده برایشان ارزش ندارد.

 :عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی آقای علی خاکی

های بسیاری به تولید کننده داده شده. در حال قبل از اینکه انرژی قیمت واقعی خود را بدست بیاورد وعده 

 تولیدکننده به سرمایه در گردش احتیاج دارد. حاضر



ینده در لیست سیاه اداره امور مالیاتی آدر  فروشندهچه اطلاعی دارد که  خریداریک واحد تولیدی به عنوان 

 قرار میگیرد یا نه؟

 خواهشمندیم در این خصوص مساعدت لازم انجام پذیرد.

روز ارزش افزوده  45: طبق قانون اداره امور مالیاتی موظف است ظرف ریاست اتاق بازرگانی قای خاکیآ

رسی دفاتر می نماید که این عمل راقدام به بمحموله صادراتی را به صادر کننده بازگرداند ولی اداره دارایی 

 چندین سال زمان خواهد برد.

اگر دیدشان نسبت به مودی مثبت شود مشکل بسیاری از این آقای هادی راد: جناب آقای حسنی و احمدی 

 واحدها برطرف میشود.

آقای علیرضا راد: در حال حاضر دولتمردان به اقتصاد مقاومتی نظر خاصی دارند که صنعت فرش دستباف با 

 تولید ارزش افزوده مناسب میتواند در تحقق اقتصاد مقاومتی کمک دولت باشد.

زمانی که این فرش بافته می شود  .می باشددلار  366د اولیه هر متر مربع فرش ابریشم ادر حال حاضر قیمت مو

شایان ذکر است که این صنعت به حاملهای انرژی  دلار می باشد 4566ن به ازای هر متر مربع آپایین ترین قیمت 

به این صنعت داشته نیاز نخواهد داشت لذا لازم میباشد که دولت توجه ویژه و خاص گاز  و مانند آب، برق

 باشد.

 نیاز به برند میباشد البته در دنیا فرش ابریشم قم دارای برند میباشد. برای صادرات فرش دستباف حتماً

از استاندار  اکنون استان کرمان به صادر کنندگان فرش دستباف خود تسهیلات یوزانس یکساله ارائه میدهد

 رای این صنعت در نظر بگیرند.محترم خواهشمندیم که از این قبیل تسهیلات ب



اگر  آقای حسنی مدیر کل امور دارایی و مالیاتی: چشم دولت به دست صنعتگر و امید صنعتگر به دولت است.

دید مثبت در مجموعه امور مالیاتی نبود اکنون در این مکان حضور نداشتیم. خیلی از افراد هنوز اطلاع دقیق از 

 مالیات بر ارزش افزوده ندارند.

ز استاندار محترم خواهشمند است یک بازدید از اداره کل امور مالیاتی و نرم افزارهای مورد استفاده کارکنان ا

 در حال بررسی داشته باشند و یک جلسه خصوصی در این مورد برگزار شود.

 مالیات بر ارزش افزوده: معاونتقای احمدی آ

در خصوص اعلام  میلیارد تومان وصولی داشته ایم. 34میلیارد تومان مالیات ارزش افزوده ابراز شده  31از 

 ن تعلق خواهد گرفت.آد جریمه به بعد از گزارش حسابرسی تغییر نمایفروش اگر 

وارد میشود و کارمند دارایی میتواند کلیه اطلاعات را  مندمکرر کلیه فاکتورها در سامانه هوش 403برای ماده 

 زمایی شود.آ باید راستی 403اطلاعات وارده در سامانه  ببیند ضمناً

ن ارزش افزوده را در آواحد های تولیدی در زمان خرید مواد اولیه و یا واردات  %36آقای خاکی: حدود 

 پتروشیمی و یا گمرک پرداخت نموده است.

واحدهای تولیدی حسابرسان قسم خورده دفاترشان را بررسی مینمایند چرا دارایی تمام این حسابرسان را قبول 

 نمی نماید که باعث اتلاف وقت و نیروی انسانی خواهد شد.

 صص اداره امور مالیاتی لازم میباشد.آموزش کامل متخآقای پیشوایی: تجهیز منابع برای 

سود تسهیلات را پرداخت می  % 31مالیات و عوارض،  %40ارزش افزوده،  %3یک تولید کننده در ابتدای تولید 

واحد شده است با شرایط فعلی به علت قیمت تمام شده بالا امکان حضور در  413ن آواحد  466نماید یعنی هر 

 بازارهای جهانی صفر خواهد شد.



 معدن و تجارت:  آقای ذاکری ریاست سازمان صنعت،

های رفع موانع تولید بسیاری از مشکلات صنعتگران در حال برطرف شدن میباشد در کمیته  با تشکیل کارگروه

جلسات بسیار مناسبی برگزار  ته تأمین اجتماعی و بهداشت، کمیته زیربنایی و کارگروه مالیاتیکمی ،امور بانکی

قایان با راهکار برای رفع مشکلات آشده که همه به دنبال منافع استان و صنعتگران هستیم. در جلسه آتی تمام 

 ارائه شده حضور یابند.

 آقای صادقی استاندار:

شود در یک جلسه برطرف میشود و بخشی دیگر باید جلسات متعددی برگزار بخشی از موضوعاتی که مطرح می

قای حسنی درست است که شما آقانونی و غیر قانونی مالیات نمیدهند .  %06گردد. در کل کشور حدود 

 تکلیف قانونی دارید اما راهکار قانونی را شخص شما و همکارانتان باید به صنعتگر نشان دهید.

بالای استاندارد میباشد به همین دلیل تولید کننده با مشکلات فراوانی روبه  % 16جاری کشور هزینه های امور 

امیدوارم با اجرای برجام تمام موانع تولید برطرف و تولید رونق یابد. باید کار تعاملی جدی با  رو خواهد شد.

اره امور مالیاتی استان استفاده می از تمام اختیارات و نفوذ خود برای حمایت از اد نگاه اصلاح کنندگی باشد.

 نماییم. 

 

 :اتمصوب

مقرر گردید سه کمیته کارشناسی در خصوص مشکلات واحد های صنعتی با بانکها ، دارایی )مالیات( و بیمه 

 تشکیل گردد.

 با ذکر صلوات بر محمد و ال محمد )ص( خاتمه یافت. 48:45جلسه در ساعت 


